

考試科目	英文	所別	國家發展 研究所	考試時間	5月24日 星期六	第 1 節
------	----	----	-------------	------	--------------	-------

I. Over the last thirty years, China's economy has increased at the growth rate of 9.9% in average every year and has been elevated to be the fourth largest economy in the world. The rise of china, if it continues, may be the most important trend in the world for this century. Please write a short essay on the significance and impact of the rise of China on the world. (50%)

II. Translate the following into Chinese: (30%)

1. 'Development studies', thus constituted, is a cross-disciplinary field of enquiry, concerned with analysing and understanding processes of social change (by 'social change' I mean to refer to 'society' in all its economic, political and cultural complexity). But development studies, even more than is usually the case in the social sciences, is also centrally concerned with studying how and why people act in particular ways, through 'policy interventions' or through political action, to change the structure of the social world. (10%)
2. Like Hirschman, Johnson places the 'binding agent' of the East Asian development in both the context of 'late development' and the East Asian setting of revolutionary nationalism- not a garden variety nationalism but one that grew from war and imperialism and manifested itself variously: communism in China and North Korea, and the capitalist developmental state in Japan, South Korea, and Taiwan. (10%)
3. Political development was viewed as a teleological process, applied in a context of decolonization and stretched to those areas of the globe on the path toward economic development. The aims of U.S. Cold War foreign policy meshed almost perfectly with the most exciting intellectual trends of the time, and a generation of comparative political scientists turned themselves loose on places as far afield as Turkey, Burma, Mexico, and India. (10%)

III. Essay writing: (20%)

Write a short essay of approximately 250 words in which you discuss the most important/pressing issue of Taiwan's future development and explain why. (20%)

考試科目	社會科學方法論	所別	國家發展研究所	考試時間	5月24日 星期六	第二節
------	---------	----	---------	------	--------------	-----

一. 社會科學中非常強調「理論」(theory)，請問理論的定義是什麼？請列举一個社會科學的理論，扼要說明這個理論的主要內容即可。請根據這個理論建構出一個假設，並請說明如何驗證你/你根據所列举的理論，建構出來的這個假設。(25%)

二. 假設你/你與一位社會運動的領導人物，進行深度訪談，你/你可能根據這個深度訪談得到什麼可能的質化命題，請举出一例即可。但問題是你/你如何去驗證，你/你所得到的這個命題，初步為真？(25%)

三. 社會科學乃是「實證的科學」(empirical sciences)。請就您的看法，論述何謂「實證」。(25分)

四. 半世紀以來的社會科學發展，相當程度依賴「統計分析」，而進行統計分析時又高度重視「統計顯著性檢定」(statistical significance testing)。針對「統計顯著性檢定」，現今，「三顆星符號系統」(three-star system)在社會科學界不僅是一種流行，更成為 Thomas S. Kuhn 所謂的「範典」(paradigm)。請就您的看法，論述此一範典對於社會科學發展的影響如何。(25分)

備 考 試 題 隨 卷 繳 交

命 題 委 員： (簽章) 年 月 日

命題紙使用說明：1. 試題將用原件印製，敬請使用黑色墨水正楷書寫或打字（紅色不能製版請勿使用）。
2. 書寫時請勿超出格外，以免印製不清。
3. 試題由郵寄遞者請以掛號寄出，以免遺失而示慎重。